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Echo De scriptie en de 
bestseller: plagiaat of 
slordigheid?

Het einde van 
#Cameragate
Het college van bestuur legt zich neer bij alle 
kritiek en zet de 371 slimme camera’s uit.  
‘Als u vindt dat deze technologie hier niet 
thuishoort, dan halen we deze weg.’ 2



D at heeft het college van bestuur maan-
dag besloten nadat de universiteitsraad 
een negatief advies gaf over het opnieuw 
aanzetten van de slimme camera’s. Hoe-

wel het advies niet bindend was, had collegevoorzit-
ter Annetje Ottow al laten weten zich erbij neer te leg-
gen wanneer de raad negatief zou adviseren.
Desondanks probeerde vice-collegevoorzitter 
Martijn Ridderbos de universiteitsraad met een 
laatste charmeoffensief nog van gedachten te veran-
deren. Dat deed hij door een uitgebreid statement 
voor te lezen, ‘omdat we hechten aan de zorgvuldig-
heid en volledigheid van de reactie’.
Ridderbos was van mening dat het college het traject 
‘gezamenlijk heeft doorlopen’ en met alle door de 
raad aangegeven verzoeken aan de gang is gegaan.

‘Medewerkers van diverse afdelingen hebben zich 
afgelopen jaar ingespannen om de zwakheden 
in het systeem weg te nemen’, zei Ridderbos. ‘We 
hebben pentesten uitgevoerd, een DPIA gedaan, 
onafhankelijk onderzoek door derden laten doen, 
gebruikersovereenkomsten aangepast en over-
leggen gevoerd met de leveranciers. We hebben dat 
aan jullie laten weten en jullie erover geïnformeerd.’
Er zijn dingen ‘niet goed gegaan’ op het gebied van 
‘security en privacy’, vervolgde hij. ‘Daar hadden we 
jullie vanaf het begin beter in moeten meenemen. 
Als we de film terug konden draaien, zouden we het 
anders willen doen.’
Maar, zei hij ook: ‘Als u, als vertegenwoordiger van 
al onze medewerkers en studenten, vindt dat deze 
technologie op de wijze die wij voorstellen niet 

N I E U W S

Als je voor de Pelikaanhof staat, 
kan je niet anders concluderen 
hoe spuugmooi dit gebouw 
eigenlijk is. Spuugmooi, mooi 
van lelijkheid dus. Reve zou bij 
het aanzien het een ‘zelfmoord-
tempel gehuld in bakstenen’ 
noemen en dat zou op zich wel 
een mooie omschrijving zijn. 
Het is een compleet inspira-
tieloos gebouw, dat helemaal 
geen zak te maken heeft met 
de grachtenpanden waar het 
naast staat. De fietsenzee bij de 
ingang is ook niet echt uitnodi-
gend. Een fantastisch pand dus, 
want in een tijd waar alles in de 
stad gestroomlijnd moet zijn, 
hebben we echt zoiets nodig als 
esthetische en sociale reuring. 
Helemaal omdat hier vroeger ook de Pelibar huisde, een gemis waar 
ik laatste tijd met een nostalgisch gevoel op terugkijk. Lekker onder 
een systeemplafond versnotteren met een biertje in de hand dat iets 
meer dan een euro kostte, terwijl je omringd bent door een pooltafel, 
anarchistische stickers, beetje graffiti hier en daar en een vreemd 
geurtje dat waarschijnlijk te maken heeft met de pijpleidingen die 
nummer-tweetjes langs de afvoer laten stromen.
Het was een plek waar iedereen welkom was, of je nou in erboven 
woonde of niet, en waar een vlekje meer of minder niet uitmaakte. 
Helaas is dit anarchistisch-Berlijn-achtige tentje verdwenen en 

is er eigenlijk geen 
vervanger. Zonde, want 
dit was een bar waar 
juist iedereen heen kon 
en met iedereen kon 
praten zonder dat het 
verstoord werd door de 
tribale scheidslijnen van 
studentenverenigingen.
Des te meer ergerde ik 
me eraan dat blijkbaar 
de ‘coronaterrassen’ 
weer terugkomen. 
Niet op de schaal zoals 
tijdens de pandemie 
gelukkig, het gaat om 
zo’n twintig terrassen 

die zullen worden vergroot. Volgens D66 is dat ‘goed voor onderne-
mers en horecapersoneel, maar betekent het ook een boost voor de 
aantrekkelijkheid van Leiden voor bezoekers en inwoners!’
Is dat echt wat we als stad nodig hebben, nog meer plekken die de 
openbare ruimte koloniseren en die een zeer geatomiseerd karakter 
hebben? Laten we wel wezen, hoe vaak heb je contact met wild-
vreemden op een terras? De mate van gelukkig samenleven wordt 
gemeten aan hoe vreemden met elkaar omgaan meer terrassen in 
de stad plempen komt dat contact eigenlijk niet ten goede. Want 
een bruine kroeg blijft op een zonnige dag zo goed als leeg, terwijl de 
hele stoelenzee ervoor bemand is door keurig afgekaderde groepjes 
mensen. 
Misschien klink ik nu als een zure man, maar het lijkt me wenselijk 
als partijen oog zouden hebben op hoe de inrichting van de openbare 
ruimte invloed heeft op de sociale welgesteldheid van Leidenaars. 
Een bankje in het park doet in die termen meer wonderen dan een 
terras. 
Het Leidse studentenleven kent een te hoog tribaal karakter, waar 
mensen vaak alleen denken in termen van bij welke studentenver-
eniging of dispuut ze horen. Uiteindelijk zullen we als generatie 
verzwakken in termen van onze eigen veerkracht (wat juist nú 
existentieel is) als we steeds minder plekken in de stad hebben waar 
studenten los van hun verenigingen samenkomen. 
Ik zeg niet dat er ooit een revolutie is gepland in de Pelibar, maar wel 
dat het eerder daar had kunnen gebeuren dan op een terras.

Olaf Leeuwis is student International Relations

Waarom we niet meer
maar juist minder
terrassen nodig hebben

C O L U M N  |  O L A F  L E E U W I S

‘ Laten we wel 
wezen: hoe 
vaak heb je daar 
contact met 
wildvreemden?’

De 371 slimme camera’s van de Univer-
siteit Leiden blijven definitief uit. ‘Als 
u vindt dat deze technologie hier niet 
thuishoort, halen we deze weg.’

D O O R  S E B A S T I A A N  V A N  L O O S B R O E K  E N  M A R K  R E I D

N I E U W S

‘Ik wist niet dat dit speelde’, zei Rassoul Coelen van studentenpartij LVS 
over de scanners maandag in de vergadering van de Universiteitsraad. 
‘Ik zit in een flink aantal Whatsapp-groepen van verschillende opleidin-
gen en de teneur is overal dat studenten hier erg van zijn geschrokken. 
Ik vind het heel raar dat we in een artikel in Mare moeten vernemen dat 
dit op deze manier is ingestoken. Dat is echt wel kwalijk.’
Maandag stuurde het college van bestuur een uitgebreide mail aan al-
le medewerkers en studenten met nadere uitleg. Daarin schrijft vice-
voorzitter Martijn Ridderbos onder meer dat het privacyniveau van de 
camera’s wordt opgeschroefd. Ook zal de universiteit ‘een versnelde 
externe audit laten uitvoeren, om alle eventuele zorgen over het sys-
teem weg te nemen’. 
Maar dat heeft de zorgen nog niet doen verdwijnen. ‘Het college legt 
de nadruk op de communicatie die verkeerd is verlopen’, reageerde Ti-
mothy de Zeeuw (FNV). ‘Dat is ook het geval, maar dat is niet het ergste. 
Er is uitgegaan van de “makkelijkste setting” voor de bedrijfsvoering. 
In plaats van het uitgaan van het belang van privacy. Wetenschappers 
en studenten moeten langs ethische commissies als we data van men-
sen willen gebruiken, maar blijkbaar is dat niet nodig als de universi-
teit scanners inzet.’
‘In de mail die we hebben ontvangen wordt de situatie wel duidelijk uit-

#Cameragate leidt tot protest,
woede en verontwaardiging
Het nieuws dat de universiteit slimme 
camera’s bij alle ingangen en collegezalen 
heeft opgehangen heeft tot veel reacties 
geleid. De Universiteitsraad heeft vragen 
gesteld en verschillende studenten zijn 
bezig met protestacties.

D O O R  A N O U S H K A  K L O O S T E R M A N  E N  M A R K  R E I D 

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B

Minister wil  
toegangsbewijs  
voor campus
Demissionair minister Hugo de Jonge heeft 
maandag een wetsvoorstel ingediend om 
coronatoegangsbewijzen in te voeren in het 
onderwijs. ‘Wellicht polsbandjes.’

D O O R  A N O U S H K A  K L O O S T E R M A N

Met de wetswijziging kan het demissionair kabi-
net onderwijsinstellingen verplichten om een co-
ronatoegangsbewijs (CTB) in te voeren, als dat no-
dig is om de besmettingscijfers terug te dringen.
De verantwoordelijkheid ligt dan bij het kabinet, 
en niet bij de instellingen zelf, waardoor ook de 
medezeggenschap, zoals de universiteitsraad, 
geen inspraak meer heeft. De medezeggenschap 
had in de tijdelijk wet op coronatoegangsbewij-
zen nog wel een vaste rol. 
Er komt geen 2G-beleid in het onderwijs, bena-
drukt De Jonge in de 
toelichting. Studenten 
kunnen dus ook met 
een negatieve test fy-
siek onderwijs volgen. 
De instellingen moeten 
wel toegankelijkheid 
waarborgen: dus toe-
gang tot gratis testlo-
caties, maar ook tot on-
line onderwijs als stu-
denten zich niet willen 
laten vaccineren of tes-
ten. Die groep studen-
ten mogen niet fysiek 
op de universiteit ko-
men, maar hebben nog 
steeds recht op onder-
wijs, dus moeten instel-
lingen een alternatief 
online traject bieden.
Uitgezonderd zijn studenten die vanwege medi-
sche redenen geen toegangsbewijs kunnen krij-
gen. ‘De groep studenten die zich om medische re-
denen niet kan laten vaccineren of testen is naar 
verwachting klein en instellingen hebben aan-
gegeven dat er voor deze studenten zal worden 
gekeken naar een individuele oplossing’, schrijft 
De Jonge. 
Tentamens, examens en het begeleiden van kwets-
bare studenten vormen ook een uitzondering, 
op voorwaarde dat instellingen er alles aan doen 
om besmettingsgevaar te verkleinen: ‘Daarbij kan 
worden gedacht aan bijvoorbeeld het beperken 
van het aantal aanwezigen, het gebruik maken 
van de veilige afstand of het verplichte gebruik 
van mondkapjes in bijvoorbeeld praktijksitua-
ties.’

Onderwijskoepels zien flinke beren op de weg. Om 
studenten te kunnen controleren, moet er een in-
frastructuur komen die de meeste instellingen 
niet hebben. Bovendien is er extra personeel voor 
nodig, terwijl de arbeidsmarkt erg krap is. 
‘De regeldruk rond toegangscontrole zal zeer 
hoog zijn voor onderwijsinstellingen’, erkent De 
Jonge. ‘Wanneer studenten gecontroleerd dienen 
te worden op een CTB of uitzonderingsgrond, zal 
het opzetten en bemensen van een grootschali-
ge controle- en bevolkingsstructuur nodig zijn. 
Op bijna alle instellingen is een dergelijke struc-
tuur niet aanwezig, vandaar dat naast de verwach-
te regeldruk ook de financiële last bij instellin-
gen hoog is.’
Het gaat om ‘aanzienlijke studentenstromen’, 
schrijft hij. Hij suggereert dat in sommige geval-
len een polsbandjes-systeem kan werken. ‘Bij cam-

pusomgevingen kan de 
toegangscontrole schaal-
voordelen opleveren, in 
de vorm van polsbandjes-
-systemen waarmee erva-
ring is opgedaan in andere 
sectoren. Echter is in alle 
gevallen een aanzienlijke 
controle-infrastructuur en 
-bemensing nodig.’
Daarnaast moet voor de-
genen zonder toegangs-
bewijs kwalitatief onli-
ne onderwijs komen. ‘On-
derwijsinstellingen zullen 
naar verwachting in zeke-
re mate toegerust zijn om 
naast fysiek onderwijs een 
hybride of digitale vorm 
aan te bieden voor studen-
ten die geen CTB kunnen 

overleggen. Toch zal dit niet op alle plekken direct 
voor handen of praktisch mogelijk zijn. Om een 
basiskwaliteit aan onderwijs te kunnen bieden, 
zullen instellingen daarom aanvullende maatre-
gelen moeten treffen, zoals het inrichten van au-
diovisuele voorzieningen.’
De uitvoeringskosten komen volgens eerste bere-
keningen neer op 10 tot 20 miljoen euro eenma-
lig, en daarna 12 tot 33 miljoen euro per week. Het 
ministerie denkt na over een financiële bijdrage. 
‘Deze overweging wordt in de vormgeving van de 
ministeriële regeling meegenomen.’
Het wetsvoorstel wordt binnenkort in de Twee-
de Kamer besproken. En uiteraard is het de vraag 
welke nieuwe coronamaatregelen er voor het ho-
ger onderwijs gaan gelden, vrijdag in de vervroeg-
de persconferentie.

Het wetsvoorstel kwam maandag ook ter sprake in 
de Universiteitsraad. Hoewel er ‘voor de zomer een 
motie was aangenomen door de Tweede Kamer 
dat er medezeggenschap mee zou kunnen praten 
op instellingsniveau’, aldus voorzitter Charlotte de 
Roon, worden de universiteiten nu ‘inderdaad bui-
tenspel gezet’.
Hoewel de meeste raadsleden zich voor het CTB 
uitspreken en geen andere mogelijkheden meer 
zien, had Joanne Sloof (studentenpartij CSL) kant-
tekeningen. Volgens haar zijn er ‘vooral veel stu-
denten die zich om medische redenen niet laten 
vaccineren, en dus geen toegang meer zouden 
hebben tot onderwijs’. Daarnaast brengt het tes-
ten ontzettend veel tijd en kosten met zich mee, 
benadrukt Maaike van Naerssen (personeelspartij 
FNV). ‘Het is inderdaad een zware afweging’, zegt 
FNV-lid Remco Breuker, maar ‘de gezondheid van 

studenten en medewerkers moet hier prioriteit 
krijgen.’ Het verbaast hem dat ondanks uitgebreid 
wetenschappelijk onderzoek de mondkapjesplicht 
niet volledig is ingevoerd: ‘Wat doen wij hier aan 
deze wetenschappelijke instelling, als we dat niet 
eens serieus nemen?’
Niko Kontovas (personeelspartij PhDoc) opperde 
een elektronisch vaccinatiebewijs ‘om je bijvoor-
beeld in te schrijven voor vakken’, zoals in de Ver-
enigde Staten al gebeurt. 
Wat betreft Bas Knapp (studentenpartij LSP) zijn 
die alternatieven helemaal niet nodig: ‘Ik zit echt 
met stijgende verbazing te luisteren naar het 
argument dat je niet zou kunnen handhaven. Tot 
een paar maanden geleden moest je nog bij alle 
gebouwen een reservering laten zien. Ik vind het 
ook echt niet leuk, maar wel iets wat gewoon nu 
strikt noodzakelijk is.’

Universiteitsraad voelt zich buitenspel gezet

C O L O F O N

M A R E T J E S

De prijs voor een Maretje bedraagt €9,– per 30 woor-
den, opgegeven via redactie@mare.leidenuniv.nl uiter-
lijk t/m maandag 16.00 uur. Maretjes aangeboden voor 
commerciële doeleinden worden niet geplaatst, even-
min als Maretjes waarin zaken worden aangeboden die 
de waarde van 4.500 euro te boven gaan. 

Doe meer met je kennis! Vrijwilligers gezocht voor 
één uur per week bijles en huiswerkbegeleiding op 
verschillende locaties of bij de leerling thuis. Leiden-
-Noord, 13 leerlingen basisonderwijs, groep 4 t/m 8. 
Voortgezet onderwijs: *Drie leerlingen. *Nederlands, 
brugklas. *Nederlands, 2 vmbo-tl. *Engels, economie, 
mbo niveau 2. Biologie, mens en maatschappij, wiskun-
de, 2 vmbo. 8Taal, rekenen, mb0 1, entreeopleiding. *En-
gels, organisatiehuiswerk, leren van toetsen, brugklas 

mavo. *Wiskunde, brugklas mbo. *Wiskunde, burgklas 
havo/vwo. *Wiskunde, scheikunde, 6 vwo. Leiden-Zuid, 
3 leerlingen basisonderwijs, groep 4 t/m 8. *Ook hulp 
gevraagd bij organisatie van de bijles, één of twee mid-
dagen per week. Onderwijswinkel Arubapad 2 (Het Ge-
bouw), ma, wo en do 15-17u. Tel. 071-5214256. E-mail: 
hdekoomen@owwleiden.nl.

Maretjes-extra zijn bedoeld voor semi- commerciële 
instanties. De prijs voor en Maretje-extra is €23,– incl. 
BTW voor elke vijfendertig woorden. U kunt deze ad-
vertenties uiterlijk op de vrijdag vóór het verschijnen 
van Mare opgeven bij Bureau van Vliet B.V., postbus 
20, 2040 AA Zandvoort, telefoon 023-571 47 45. E-mail:  
Zandvoort@bureauvanvliet.com
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B A N D I R A H

gelegd’, zei Floor van Lelyveld van studentenpartij ONS. ‘En daar staat 
in dat het college er spijt van heeft dat het zo is gegaan. Ik wil nog wel 
graag weten waarom je tijdens de testfase het privacyniveau op 1 zou 
zetten en niet op 3 (de veiligste, meest anonieme stand, red.).’ 
Niko Kontovas van personeelspartij PhDoc maakt zich zorgen over fei-
telijke onjuistheden in de mail, waar verschillende experts op sociale 
media over schreven (onder de hashtag #cameragate). ‘Het is zorgelijk 
dat volgens deze specialisten een deel van wat het college schrijft niet 
klopt. Er moet worden uitgezocht of wat deze deskundigen claimen 
ook daadwerkelijk hout snijdt en het college moet hierop reageren.’
De universiteitsraad spreekt maandag met de directeuren van het UFB 
en ISSC over de problemen rond de camera’s. Ook de functionaris gege-
vensbescherming Ricardo Catalan is daarbij aanwezig. Die vergadering 
is niet openbaar, dus Mare kan er niet bij aanwezig zijn.
Ook buiten de universiteitsraad is veel kritiek te horen. Student interna-
tional relations Antonia (20) startte een online petitie op het platform 
change.org, waarin ze eist dat de universiteit de camera’s verwijdert. 
Die is inmiddels al ruim 1500 keer ondertekend.
‘Een vriend van me deelde het artikel in een groepschat’, zegt ze. ‘Ik kon 
het niet geloven toen ik het voor het eerst las. Niemand had nog van die 
camera’s gehoord, daarom kwam het als een grote schok. Door die ca-
mera’s voelt het niet meer veilig om op de universiteit te zijn. Met ten-
tamensoftware Proctorio hadden we vorig jaar hetzelfde gevoel. Daar 
hebben we actie tegen proberen te ondernemen, maar het voelt alsof de 
universiteit gewoon niet om studenten en onze mening geeft.’
Met de petitie hoopt Antonia te laten zien dat studenten niet tevreden 
zijn met hoe de universiteit met hun privacy omgaat. ‘Als ze naar ons zou-
den luisteren zouden ze misschien het lekkende dak in het Wijnhaven-
gebouw of de kapotte koffiemachines kunnen repareren, in plaats van al 
die camera’s op te hangen zonder onze instemming.’ Met de 1500 hand-
tekeningen is ze tevreden, zegt ze. ‘Maar meer is natuurlijk altijd beter.’
Er staan nog meer acties op stapel. Student Joris Wiebes is een van de 
organisatoren van het studentenprotest ‘Unsee Us’, en roept studenten 
op om op 7 december van 13 tot 14 uur de ingangen van de universiteits-
gebouwen te blokkeren. ‘Om de vijandige omgeving die de universiteit 
heeft gecreëerd na te bootsen’, staat op de Facebookpagina. ‘Draag een 
masker, doe een zelftest, en doe mee in onze eis dat de trackers naar be-
neden gehaald worden.’

>  Zie pagina 4 en 5 voor onze factcheck van de mail die het college  
van bestuur stuurde

Studenten gaan 
ingangen blokkeren ‘om 
de vijandige omgeving 
die de universiteit heeft 
gecreëerd na te bootsen’

‘Op de campus 
kan de controle 
met polsbandjes 
waarmee andere 
sectoren ervaring  
hebben opgedaan’
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B A N D I R A H

N I E U W S

Bezorgde studenten en medewerkers protesteerden 
tegen de 371 slimme camera’s die de universiteit heeft 
opgehangen. Die moeten verdwijnen, eisen ze. En het 
bestuur moet excuses aanbieden voor het gebrek aan 
transparantie.

D O O R  A N O U S H K A  K L O O S T E R M A N  E N  M A R K  R E I D

F O T O ’ S  T A C O  V A N  D E R  E B

‘ Take! 
Them! 
Down!’

‘Hey LU, we’re watching you too!’
Dinsdagmiddag hebben zo’n tachtig studenten en mede-
werkers zich voor de ingang van het Lipsius verzameld. On-
der de noemer ‘Unsee Us’ zijn ze bij elkaar gekomen om te 
demonstreren tegen de  slimme camera’s die de universi-
teit heeft opgehangen. Volgende week is een soortgelijke 
demonstratie gepland in Den Haag.
‘Take them down!’
Door een megafoon somt een van de betogers de eisen op: 
de camera’s moeten worden verwijderd en de universiteit 
moet haar excuses aanbieden. Ook moet het bestuur plan-
nen maken om in het vervolg transparanter te zijn.
De universiteit heeft het zekere voor het onzekere geno-
men. Er staan dranghekken en politieagenten. Bij de in-
gangen van het Lipsius en Huizingagebouw staan beveili-
gers te controleren up LU-kaarten. Het is duidelijk niet de 
bedoeling dat de demonstratie zich naar binnen verplaatst.
Een cameraman van Omroep West die een van de 371 om-
streden camera’s, boven de ingang van het Lipsius, wil fil-
men wordt tegengehouden door een beveiliger. Het is vol-
gens hem ‘niet toegestaan om gebouwen van binnen te fil-
men’. Verder blijft de sfeer gemoedelijk.
‘Ik was gechoqueerd toen ik las wat die camera’s kunnen’, 
zegt universitair docent Andrew Littlejohn die als eerst op 
het geïmproviseerde podium klimt.
‘We wisten niet dat dit aan de hand was. De universiteit 
behandelt dit als een communicatieprobleem maar dat 
is het niet. Ze zien de gebouwen als een optimalisatiepro-
bleem, maar dat is het niet. Wij zijn een universitaire ge-
meenschap van docenten en studenten. De universiteit 
heeft de ethische en morele plicht om naar die gemeen-
schap te luisteren. Ze moeten de camera’s uitzetten!’
‘Hey! Ho!’ scandeert de menigte. ‘The camera’s have to go!’

Ook universitair docent Hilde van Meegdenburg is ontevre-
den met hoe de universiteit omspringt met privacy. De po-
liticoloog is een van de initiatiefnemers van een brand-
brief die inmiddels door 170 medewerkers is ondertekend 
en naar de decaan van de faculteit Sociale Wetenschappen 
is gestuurd.
 ‘De universiteit wil het niet hebben over de principiële pri-
vacykwesties rondom deze camera’s. Ze bagatelliseren be-
wust wat dit systeem allemaal kan. Dit zijn geen camera’s 
die kijken of er uit het fietsenschuurtje wordt gestolen. Ze 
kunnen zoveel meer.’
De menigte is het er mee eens en begint de slogan van ca-
merafabrikant Xovis te scanderen: ‘Way more than peop-
le counting!’
Van Meegdenburg voegt nog toe: ‘Er wordt gezegd dat de-
ze camera’s alleen zijn opgehangen voor de coronacrisis, 
laten we zorgen dat ze niet worden geïnstitutionaliseerd.’
Meerdere sprekers noemen ook het wrange contrast tussen 
het geld dat de universiteit heeft uitgegeven aan de came-
ra’s (ruim twee ton) en de onlangs opgeheven praatgroep 
CARE, voor slachtoffers van seksueel geweld. Een andere 
spreker hekelt het gebrekkige onderhoud: ‘In het Wijnha-
vengebouw lekt het in de grote collegezaal, maar in plaats 
van dat te fiksen hangt de uni dure camera’s op!’
Op een gegeven moment klimt een student op een bank-
je. Ze roept dat ze een tijd de roosters heeft gemaakt voor 
de opleiding natuurkunde. ‘En daar hadden we geen fuc-
king camera’s bij nodig!’, verwijzend naar het beoogde 
doel van de camera’s volgens de universiteit, namelijk zaal-
bezetting bijhouden.
Na afloop van de demonstratie roept een van de aanwezi-
gen dat hij 2000 opplakoogjes heeft meegenomen die op 
camera’s kunnen worden geplakt. Ze vinden gretig aftrek.

College: ‘Onnodige 
ophef door onjuiste 
berichtgeving’
Volgens vice-collegevoorzitter Martijn Ridderbos is er 
onnodig ophef over de camera’s ontstaan omdat Mare  
onjuist zou hebben bericht.

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Nadat er eerder in de universiteitsraad onrust over de camera’s was ont-
staan, besloot het college van bestuur vorige week maandag een beslo-
ten bijeenkomst te organiseren waarin de raad werd bijgepraat. Mare 
mocht daarbij niet aanwezig zijn.
Volgens Bas Knapp (studentenpartij LSP) zijn de zorgen rond privacy 
tijdens dat overleg weggenomen. ‘De informatieve sessie heeft misver-
standen uit de wereld geholpen’, zei hij maandag tijdens de raadsver-
gadering. ‘Er is veel helderheid geboden over hoe de systemen werken. 
Volgens mij staan alle camera’s nu ingesteld op privacy-niveau drie. Dan 
is er amper nog sprake van privacy-schending, zelfs in het geheel niet.’
Wel wil de raad in vervolg ‘vroegtijdiger door het college worden mee-
genomen in vraagstukken waar een privacy-component aan zit’ en be-
ter ‘zien hoe dat wordt afgewogen’.
De raad nam in meerderheid genoegen met de informatie van het colle-
ge. Alleen Remco Breuker (personeelspartij FNV) had nog wel een paar 
opmerkingen. ‘We moeten het er over hebben of het doel de middelen 
heiligt’, zei hij. Volgens hem moet er een ‘fundamentele discussie ko-
men over het meten en registreren van allerhande gegevens, waar men-
sen zich niet prettig bij voelen. Er had ook voor een ander systeem kun-
nen worden gekozen.’
Over de onthulling in Mare zei hij: ‘Dit is door ingewikkeld speurwerk 
boven gekregen. Daar moeten we blij mee zijn.’
‘We zijn het met u eens dat journalistiek ons kritisch blijft volgen’, ant-
woordde vice-collegevoorzitter Martijn Ridderbos. ‘Maar Mare heeft een 
artikel gepubliceerd dat niet klopt, en dan gaat het met name om de fo-
to bij het stuk. Die wekt een suggestie die niet overeenkomt met de wer-
kelijkheid.’ Volgens hem leek het alsof opnames van de camera’s waren 
afgebeeld bij het stuk.
‘Sorry hoor’, reageerde Breuker: ‘Maar ik heb veel mensen ernaar ge-
vraagd. Niemand denkt dat.’
Ridderbos hield echter voet bij stuk. ‘Er stond nergens dat het een ge-
fingeerde foto was. De afbeelding heeft een rol gespeeld in de beeldvor-
ming die is ontstaan over de privacy en de inzet van de scanners. Want de 
werkelijkheid over hoe en wat de scanners meten staat in geen verhou-
ding tot wat er gesuggereerd wordt in Mare. Daar hebben we heel veel 
herstelwerkzaamheden op moeten doen. Als Mare ons had gevraagd: 
“Kunt u aangeven hoe dit werkt?” hadden we die foto’s kunnen laten 
zien en hadden ze die kunnen publiceren. Maar mij is niet bekend dat 
die vraag op die manier is gesteld.’
Dat redacteuren van Mare vanaf het begin af aan om zoveel mogelijk in-
formatie hebben gevraagd, en maar moeizaam antwoorden op vragen 
kregen, is het college blijkbaar ontgaan. Aanvankelijk beweerde de uni-
versiteit zelfs dat er geen sprake was van camera’s. Het zouden slechts 
‘personentellers’ zijn.
Maandagmiddag publiceerde de universiteit een extra update op de web-
site over de camera’s. Daarbij werd ook een document gedeeld (‘Uitleg 
beelden Classroom Scanners’) dat eerder ook onder de raadsleden was 
verspreid en waarin Mare als oorzaak van de ophef wordt aangewezen.
Onder de kop ‘Gewekte suggestie’ staat: ‘Als je naar dit beeld van de  
Mare kijkt, kunnen wij ons de onrust voorstellen. Wij hebben gehoord 
dat men denkt dat dit beelden zijn uit een “gehackte” Classroom Scan-
ner. Dit zijn privéopnames van een smartphone.’
Dat klopt niet. Het beeld is gemaakt door fotograaf Taco van der Eb. Dat 
staat ook duidelijk in het onderschrift, één millimeter onder het bewus-
te beeld: ‘Foto Taco van der Eb/Mare’. Vanzelfsprekend is dat dus niet af-
komstig van de camera’s.
Maar die fotocredit ontbreekt opmerkelijk genoeg in het met de raad ge-
deelde document dat maandag online verscheen. Ook curieus: dinsdag 
was de passage over de rol van Mare weer uit het online-document ver-
dwenen. En: waar eerst stond dat niemand ongeoorloofd toegang kon 
krijgen tot het camerasysteem, staat inmiddels: ‘De universiteit heeft 
maatregelen getroffen om de kans hierop zo klein mogelijk te maken.’

De raad heeft volgens voorzitter Charlotte de Roon wel eisen gesteld over 
het gebruik van de camera’s en de verwerking van data. ‘Die kwamen gis-
teren niet aan bod’, zegt ze een dag na de vergadering.
De raad is volgens haar nog bezig met een brief aan het college over de 
kwestie. Zo moeten de scanners altijd op privacy-niveau 3 staan. Er komt 
ook een onderzoek van de functionaris gegevensbescherming van de uni-
versiteit, die kijkt of het systeem voldoet aan de eisen van de AVG.
Ook komt er een zogeheten penetratietest om te kijken of de scanners 
veilig zijn. ‘Dat vindt de raad heel belangrijk.’

Aanvullende eisen: extra onderzoek en een penetratietest

De universiteitsraad en het college van bestuur hebben 
besloten dat studenten slechts één mogelijkheid per oplei-
ding krijgen om een voldoende te herkansen.

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Opleidingen hebben zogeheten onderwijs-en examenregelingen (OER- 
en), waarin alle rechten en plichten van studenten staan. Het college 
van bestuur en de universiteitsraad stellen elk jaar het model-OER vast. 
Het komend collegejaar wordt daarin ook universiteitsbreed het her-
kansen van voldoendes geregeld.
Dat mag een student één keer per opleiding doen, dus één keer in een 
bachelor en één keer in master. Het hoogst behaalde cijfer telt.
Studenten en medewerkers Faculteit Wiskunde en Natuurwetenschap-
pen vinden deze regeling echter problematisch. De bèta-opleidingen 
hebben geen restricties op het herkansen van voldoendes. De faculteits-
raad stuurde een brief naar de universiteitsraad met een verzoek om de 
mogelijkheid om vaker herkansen te behouden.
De raad wilde de faculteit tegemoet komen en had een compromis in 
gedachte: laat ruimte aan faculteiten om te kiezen voor een, twee of 
drie herkansingen. Maandag bleek tijdens de overlegvergadering dat 
die optie alsnog is gesneuveld.
Rassoul Coelen (studentenpartij LVS) voerde als voorzitter van de raads-
commissie onderwijs en onderzoek het woord over het herkansen van 
voldoendes. ‘De universiteit heeft er al eerder voor gekozen om zaken 
als herkansingen te harmoniseren en deze regeling voor alle studen-
ten gelijk te trekken.’ Om daar alsnog vanaf te wijken zou allerlei tech-
nische en logistieke problemen veroorzaken, onder andere met Usis, 
zo bleek na overleg met ambtenaren van de universiteit. Ook zorgt het 
beperken van het aantal herkansingen voor het verminderen van de al 
veel te hoge werkdruk.
Het college benadrukte dat een student die nog een extra kans wil altijd 
met een verzoek naar de examencommissie kan stappen. ‘Die bepaling 
voegen we toe aan de regeling’, zei rector Hester Bijl.
Een deel van de studenten in de raad wil graag dat papers ook onder de 
herkansingsregeling vallen. Dat is nu niet het geval. Bij veel opleidin-
gen, vooral masters, hebben examens de vorm van een paper. Die niet 
kunnen herkansen is een groot nadeel.
‘Aan het papers toevoegen zitten echter allerlei haken en ogen in de uit-
voering’, aldus Coelen. Het zijn namelijk ‘praktische oefeningen’, een ca-
tegorie in de OERen waaronder ook scripties en onderzoeksopdrachten 
vallen. Bovendien lijkt er geen juridische definitie te bestaan van wat een 
paper is. ‘Voor komend collegejaar is het herkansen van papers daarom 
niet haalbaar. We zouden wel graag zien dat er onderzocht wordt of dat 
voor 2023-2024 mogelijk is.’
Het college van bestuur ziet dat echter totaal niet zitten. Bijl: ‘Dat raad ik 
toch echt af. We doen dit juist om wat meer ruimte te creëren voor me-
dewerkers, door de werkdruk te verlagen. Dan is het zeer onwenselijk 
als voldoende gemaakte papers kunnen worden herkanst.’
Verder is de regeling bedoeld om een keer een slechte dag goed te ma-
ken. Maar een off day in de tentamenzaal is iets heel anders dan een pa-
per schrijven. Dat is een veel langer traject, en er zijn veel meer moge-
lijkheden om tussentijds bij te sturen. Het college zag een onderzoek 
dan ook niet zitten. ‘Ik hoop dat we dit gesprek over een jaar niet op-
nieuw hoeven te voeren.’
Een deel van de studenten in de raad deed nog een poging om het col-
lege te overtuigen. ‘Studenten die alleen maar papers hebben, kunnen 
dan niet herkansen’, reageerde Coelen. ‘Dan is er ongelijkheid en dat 
willen we juist niet.’
De docenten in de raad zaten er ook niet op te wachten om nog meer 
papers na te moeten kijken. Er zal dan ook geen onderzoek komen naar 
het toevoegen van papers aan de regeling.

Studenten mogen 
toch maar één 
voldoende herkansen
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1. ‘Way more than people counting’
Het is nauwelijks meer dan een voetnoot, waar-
mee de universiteitsraad in oktober 2020 wordt 
geïnformeerd dat de universiteit wil overgaan 
op ‘geautomatiseerde bezoekersregistratie’. Het 
idee: met een ‘infrastructuur met telsystemen’ 
kan de universiteit ‘gedurende elke periode van 
het jaar en elk moment van de dag de bezetting 
en benutting van onderwijszalen monitoren’, 
‘structureel managementinformatie vergaren’, 
en ‘direct bijsturen indien nodig’. De gebruike-
lijke methode om aan het begin van elk semes-
ter handmatig steekproeven te nemen was na-
melijk te arbeidsintensief.
Er is haast bij. Het bestuur wil dit systeem met 
een versneld traject goedgekeurd krijgen: ‘Ge-
zien het belang van dit voorgenomen besluit 

voor de informatievoorziening inzake het za-
lengebruik in het licht van de maatregelen van-
wege de coronacrisis.’
De universiteitsraad is bezorgd over de privacy, 
maar laat zich geruststellen door het college. Er 
worden namelijk ‘geen persoonsgegevens vast-
gelegd’, zegt het bestuur. Het systeem wordt na-
melijk ‘gevoed door zogenaamde “3D-visualisa-
tie”’, en die levert ‘kengetallen op die in het dash-
board worden gebruikt’.
Zo gebeurt het dat de universiteit, als de deu-
ren vanwege de lockdown nog gesloten zijn, 350 
slimme camera’s aanschaft à 600 euro per stuk. 
Ze worden meteen geplaatst bij de ingangen van 
universitaire gebouwen om bezoekersaantallen 
bij te houden. Sinds ‘medio 2021’ hangen ze voor 
de deur van elke collegezaal.
Classroom scanners, noemt universiteitswoord-
voerder Caroline van Overbeeke ze na vragen van 
Mare. ‘Deze personentellers registreren uitslui-
tend aantallen, er worden geen andere gegevens 
vastgelegd, dus geen persoonskenmerken gere-
gistreerd of opgeslagen.’ 
De term ‘classroom scanners’ komt kennelijk 
van de universiteit zelf, want die is verder ner-
gens terug te vinden.
Het zijn camera’s van de Zwitserse fabrikant Xo-
vis, en die kunnen veel meer dan tellen. De ca-
merasensoren zijn uitgerust met kunstmati-
ge intelligentie die de beelden constant analy-
seert. Naast tellen, kunnen ze looproutes volgen 
van de voorbijgangers, hun lengtes weergeven, 

inschatten hoe oud personen zijn, wat hun ge-
slacht of humeur is, en zelfs kijken of iemand 
een gezichtsmasker draagt.
Die data maken uitgebreide analyses mogelijk. 
Soortgelijke camera’s hangen bijvoorbeeld ook 
op vliegvelden, waar de analyses worden ge-
bruikt om wachttijden te verminderen. In win-
kels analyseren ze of en hoe lang klanten naar 
reclame kijken en op welk moment ze beslissen 
iets te kopen. Sinds de pandemie moedigt Xovis 
potentiële kopers aan om de scanners in te zet-
ten om te handhaven op social distancing, en 
hebben ze mondkapjesdetectie geïntroduceerd.
Kortom, de universiteit mag het ‘personentel-
lers’ noemen, de fabrikant gebruikt een andere 
slogan: ‘Way more than people counting.’

2. Volledig anoniem of een live-feed
Inmiddels hangen de onopvallende kastjes op el-
ke faculteit, inclusief Den Haag. Alleen het Leids 
Universitair Medisch Centrum heeft ze niet. In 
de behuizing zitten twee ronde openingen met 
daarachter een camera. Niemand kan onopge-

Tijdens de lockdown heeft de universiteit bij 
alle ingangen van gebouwen en collegezalen 
slimme camera’s opgehangen. Die zijn bedoeld 
om personen te tellen, maar ze kunnen veel 
meer. Experts maken zich zorgen. ‘Een boete 
zou erg pijnlijk zijn.’

D O O R  A N O U S H K A  K L O O S T E R M A N  E N  M A R K  R E I D

Ze hangen overal en zien alles 

merkt onder de sensor 
doorlopen. 
Eén gang in het Kamer-
lingh Onnes-gebouw, 
waar de Rechtenfaculteit 
zit, is bijzonder goed uit-
gerust. Om de paar me-
ter, boven iedere deur 
van een werkgroepzaal, 

hangt een Xovis-sensor. Het plafond is hoog, on-
geveer vier meter. Volgens de fabrikant kan elke 
camera vanaf die hoogte een gebied in de gaten 
houden van 7,50 bij 4,20 meter. Met alle camera’s 
bij elkaar is dat goed genoeg om de lange gang 
bijna volledig in beeld te houden.
In tegenstelling tot wat de universiteit beweert, 
zijn de scanners niet zo afgesteld dat ze uitslui-
tend aantallen weergeven. Dat zit zo: de camera 
maakt eerst een videobeeld van de omgeving, de 
kunstmatige intelligentie filtert er vervolgens 
data uit: man, vrouw, kind, werknemer, lengte, 
looproute. De hoeveelheid data die de gebrui-
ker te zien krijgt, en hoe anoniem, hangt af van 
de instellingen.
Er zijn vier niveaus, van 0 t/m 3: op het hoogste 
veiligheidsniveau (3) ziet de gebruiker alleen ge-
gevens over het aantal voorbijgangers, volledig 
anoniem. Op de iets lagere niveaus ziet de ge-
bruiker abstracte bolletjes bewegen met bijvoor-
beeld informatie over lengte of leeftijd. Op het 
laagste level (0) zijn er geen beperkingen en ge-

ven de sensoren een livefeed van de camerabeel-
den, waarop personen duidelijk herkenbaar te 
zien zijn.
De universiteit laat weten dat de camera’s op ‘ni-
veau 1’ zijn afgesteld, het een-na-laagste level. ‘Zo-
dat mensen niet herkenbaar zijn en uitsluitend 
als silhouetten geregistreerd worden’, zegt Van 
Overbeeke. ‘De universiteit garandeert dat zij 
geen specifieke kenmerken van personen regis-
treert.’ Volgens haar wordt dit ‘geborgd op elk 
privacyniveau van de scanners, zowel het laag-
ste (0) als het hoogste (3)’.
Wie het systeem wil aanpassen naar een lager 
niveau, en dus meer informatie wil verzamelen, 
heeft daarvoor een zogeheten ‘master key’ nodig. 
De universiteit laat aan Mare weten dat het Uni-
versitair Facilitair Bedrijf het systeem beheert, 
maar niet de master key bezit. ‘Uitsluitend de 
leverancier kan de privacy-instellingen aanpas-
sen en doet dit uitsluitend in opdracht van de 
universiteit.’

3. Slechte en achterhaalde beveiliging
Als een systeem in staat is grote hoeveelheden 
data binnen te harken, moet de beveiliging op 
orde zijn. Dat is hier niet het geval. De inlogpa-
gina van de camera’s was tot vorige week de eer-
ste hit op Google voor wie ‘Xovis Universiteit Lei-
den’ intikte. Na vragen van Mare is de pagina af-
geschermd.
Deze niet-beschermde pagina, die alleen met 

een wachtwoord beveiligd leek te zijn, gaf toe-
gang tot de gegevens die de camera’s verzame-
len, maar mogelijk ook tot verschillende priva-
cy-instellingen.
Mare vroeg ethisch hacker Sijmen Ruwhof de pa-
gina te bekijken. 
‘Dit soort beheerders-inlogschermen horen ab-
soluut niet via openbaar internet benaderbaar 
te zijn, net zoals reguliere camerabeveiliging dat 
ook niet is’, reageert hij. ‘Omdat het systeem ht-
tp (geen slotje, red.) in plaats van het veilige ht-
tps (mét slotje, red.) gebruikt, gaat het wacht-
woord dat je invult onversleuteld en dus lees-
baar over het internet, via alle tussenstations van 
jouw computer naar de server van de universi-
teit. Van een professionele instelling is dat erg 
onverstandig, dat hoort gewoon echt niet meer. 
Het lijkt een slecht geïmplementeerd systeem te 
zijn waar niet goed over is nagedacht.’
Ook niet-ingelogde gebruikers kunnen via de pa-
gina aardig wat informatie verzamelen. Zo zijn 
verschillende instellingen van de camera’s af te 
lezen voor niet-ingelogde gebruikers (zie kader).
En er staat ook een opvallende regel die meer 
verklapt over het niveau van de privacy-instellin-
gen: ‘<privacy-mode> 0 </privacy-mode>’.  >

‘ Als je zo’n overkill-systeem koopt, 
heb je de morele plicht om  
vertrouwenwekkende  
maatregelen te nemen’
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Het Universitair Facilitair 
Bedrijf (UFB) maakt plannen 
voor een ‘uitgebreid 
sensorsysteem’.

Mare onthult dat de camera’s in 
de lockdown zijn opgehangen 
en dat het systeem wordt 
geplaagd door privacy- en 
veiligheidsproblemen. 

Demonstratie bij het Lipsius: 
studenten en medewerkers eisen 
dat de camera’s worden verwij-
derd. 170 sociale wetenschappers 
sturen een brandbrief naar het 
college van bestuur.  

Een kritisch privacyrapport wordt met 
de universiteitsraad gedeeld. Het rapport 
hekelt onder andere de onbedachtzaamheid 
van de universiteit. Het besluit wat er met 
de camera’s moet gebeuren staat gepland 
in december, maar wordt uitgesteld naar 
januari 2023.

De universiteitsraad wordt 
voor het eerst geïnformeerd 
over camera’s, maar krijgt 
alleen te horen dat het om 
‘personentellers’ gaat.

Het college van bestuur houdt 
een besloten bijeenkomst met 
de universiteitsraad over de 
kwestie en spreekt daar van 
‘onnodige ophef door onjuiste 
berichtgeving’.

Bij een demonstratie in het Wijn-
havengebouw eisen studenten 
nogmaals dat het college de 
camera’s weghaalt.

Bijna vijfhonderd studenten en 
docenten roepen in een open 
brief de universiteitsraad op om 
tegen de camera’s te stemmen.

Het UFB schaft enkele tientallen 
Xovis-camera’s aan, aanvankelijk 
om de maximale gebouwbezet-
ting in de gaten te houden in 
verband met covid. 

Het college van bestuur 
stuurt een mail naar alle 
studenten en medewerkers 
over de camera’s, die een 
factcheck van Mare niet 
overleeft. 

Het college van bestuur besluit 
na de brief en demonstratie om 
de camera’s tot nader order uit te 
zetten en stelt een onderzoek in 
naar privacy en veiligheid.

Het college van bestuur maakt het voor-
nemen bekend om de camera’s opnieuw 
aan te zetten. In een interview met Mare 
zegt vice-collegevoorzitter Ridderbos 
dat ‘dit systeem niet ons als bestuur 
ten goede komt, maar met name de 
studenten en medewerkers’. 

In totaal zijn 371 camera’s geïn-
stalleerd boven de ingangen van 
gebouwen en collegezalen. Het 
UFB wil de camera’s inmiddels 
ook gebruiken om zaalrooste-
ringen bij te werken.

De universiteitsraad stuurt 
een kritische brief naar het 
college van bestuur.

Een technisch onderzoek naar de 
camera’s stuit op verschillende veilig-
heidsrisico’s in de software die ook in 
het oorspronkelijke artikel van Mare 
werden genoemd. Fabrikant Xovis 
voert updates door om de gebreken 
te verhelpen.

De universiteitsraad geeft 
overweldigend negatief advies 
over het opnieuw aanzetten van 
de camera’s, met fundamentele 
zorgen om privacy als voor-
naamste reden.

Het college van bestuur legt 
zich neer bij het negatieve 
advies van de universiteits-
raad. De camera’s gaan 
definitief uit. 
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thuishoort op deze universiteit, dan halen we deze 
weg.’
En dat is nog steeds wat de raad wil, bleek na het 
statement. 
Raadslid Remco Breuker van personeelspartij LAG: 
‘Ik vind dat we een goed advies hebben gegeven en 
zie geen reden om dat te herzien.’
Raadslid Patrick Klaassen van Universitair Belang 
was het daarmee eens. ‘Niemand van ons heeft 
problemen met het beter benutten van onze 
ruimtes, maar waarom is daar zulke specifieke tech-
nologie voor nodig?’
Ook Ella Picavet (DSP) bleef erbij dat de camera’s uit 
moeten blijven. ‘We hebben het gesprek uitgebreid 
gevoerd. Om nu ineens van mening te veranderen 
zou niet eerlijk zijn tegenover de gemeenschap.’

Ludo Juurlink (Universitair Belang): ‘Als het college 
de camera’s weghaalt, geef je het gevoel aan de 
gemeenschap dat je luistert. Veilig en anoniem 
gebruik is slechts op één manier te garanderen: 
namelijk dat het systeem geen technologische 
toepassingen heeft.’
Daarmee bleef de raad vasthouden aan zijn nega-
tieve advies. Universiteitswoordvoerder Caroline 
van Overbeeke liet maandagmiddag weten dat nog 
niet duidelijk is hoe en wanneer de camera’s worden 
weggehaald.
Dinsdag liet de universiteit via de website weten aan 
een plan te werken ‘om de personentellers/sensoren 
te ontmantelen’ en zich ‘uit oogpunt van duurzaam 
hergebruik’ wil ‘inspannen om er een passende 
herbestemming aan te geven buiten de universiteit’. 

Ze kwamen, zagen en verdwenen
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Bewerkt coverbeeld van De Weimarrepubliek

A C H T E R G R O N D

Volgens het Amsterdams studentenblad Propria 
Cures heeft de Leidse historicus Patrick Dassen 
in zijn bestseller De Weimarrepubliek passages 
en citaten overgenomen van een van zijn 
studenten. Plagiaat of slordigheid?

D O O R  A N O U S H K A  K L O O S T E R M A N  E N  S E B A S T I A A N  V A N  L O O S B R O E K

Wie haalde 
de krenten 
uit de pap?

I n zijn bestseller De Weimarrepubliek 
maakte universitair docent geschiede-
nis Patrick Dassen vrijelijk gebruik van 
het werk van een van zijn bachelorstu-

denten. Hij nam niet alleen de bronselectie 
over, maar ook verschillende passages en ci-
taten – waarbij hij ook een tikfout kopieerde. 
Dat schreef het Amsterdams studentenblad 
Propria Cures vorige week. 
Het gaat om een hoofdstuk dat is gebaseerd op 
de zogeheten Abelpapers: brieven van vroege 
NSDAP’ers waarin ze uitleggen waarom ze lid 
van die partij zijn geworden. Daar zijn er zo’n 
600 van. Dassen gebruikte er 60, een selectie 
die hij een-op-een overnam uit de bachelor- 
scriptie van Jesse Oude Egberink. 
Dassen voert dezelfde personen op als zijn 
oud-student, met exact dezelfde citaten en in 
dezelfde volgorde.
In één passage in De Weimarrepubliek staan de 
haakjes op de verkeerde plek – precies dezelf-
de fout die Oude Egberink ook in zijn scriptie 
maakte. 
Twee voetnoten werden bij een nieuwe druk 
aangepast, nadat de auteur van het Propria Cu-
res-artikel bij Dassen om wederhoor had ge-
vraagd over de omstreden passages. 
In eerste instantie schreef Dassen in een voet-
noot dat de bronselectie ‘mede’ was bepaald 
door de scriptie. In de nieuwste druk schrijft 
hij dat hij de selectie heeft ‘overgenomen van 
de uitstekende en goed opgebouwde bachelor-
scriptie van een ex-student van mij: Jesse Ou-
de Egberink’.
In een andere voetnoot schreef Dassen aanvan-
kelijk dat hij de bronselectie zelf maakte. In de 
nieuwe druk is dat veranderd in de neutralere 
formulering ‘er is een selectie gemaakt’.
Is hier sprake van plagiaat?
Dassen wil niet reageren op vragen van Mare 
en verwijst direct door naar de woordvoerder 

van de universiteit, Caroline van Overbeeke. 
Die stelt dat de voorbeelden ‘niet wijzen op pla-
giaat maar wel laten zien dat de wisselwerking 
tussen onderwijs en onderzoek uitnodigt tot 
een dialoog onder collega’s over zorgvuldig-
heid en intellectueel eigendom. De citaten wa-
ren de “krenten uit de pap” van een bronnen-
verzameling: die zijn dus terug te vinden in de 
scriptie en in het boek.’
De voetnoten werden aangepast ‘omdat de 
eerdere tekst suggereerde dat de selectie van 
de student uit de bron “mede” was overgeno-
men, terwijl dit “geheel” moest zijn’, zegt ze. 
‘De overname van de selectie was een pragma-
tische keuze voor een boek dat een veel bredere 
materie bespreekt; over dergelijke keuzes kan 
een gesprek worden gevoerd, maar met plagi-
aat heeft dit niets te maken.’
Dat de verkeerd geplaatste haakjes uit de scrip-
tie zijn overgenomen, noemt ze ‘een slordig-
heid’. ‘Hier was de scriptie doorgeefluik voor 
het citaat uit de bron. Toch is dat ver verwij-
derd van plagiaat.’ 
Dat zegt ook Menno Hartman, uitgever bij Van 
Oorschot die als redacteur De Weimarrepubliek 
begeleidde. ‘Professoren maken vreselijk veel 
gebruik van het werk van hun studenten. Je 
kunt je afvragen wat de auteursrechtelijke si-
tuatie van een scriptie of proefschrift is: daar 
zit ook veel begeleiding en denkwerk van do-
centen in.’
Volgens Hartman zijn er ook geen precieze re-
gels voor hoe vaak je naar bronnen moet ver-
wijzen. ‘Als de bron in de literatuurlijst staat, 
begrijp ik niet wat er mis kan zijn.’
Bovendien wijst hij erop dat het een publieks-
boek is. ‘Als je zo’n boek dichtplamuurt met no-
ten, is het niet meer te lezen en ziet de bladspie-
gel er afgrijselijk uit. Wij minimaliseren dat 
om het voor het publiek leesbaar te maken. We 
staan hier verder van de academie af.’ Overi-

Spreek af wie wat gaat doen

Emeritus hoogleraar methodologie en integriteit Lex Bouter (VU) reageert liever niet op indi-
viduele gevallen, maar voor studenten en docenten gelden in principe dezelfde auteursregels, 
zegt hij. ‘Wel hebben studenten soms de neiging hun bijdrage te overschatten en kennen ze 
de spelregels vaak nog niet. Dat neemt niet weg dat het voorkomt dat docenten studenten ten 
onrechte buiten beeld houden. Hoe vaak dat gebeurt is bij mijn weten nooit onderzocht.’
In een artikel zou een student opgevoerd kunnen worden als medeauteur of in een noot 
worden bedankt, afhankelijk van hoe groot de bijdrage was, zegt Bouter. ‘Dat is vanzelfspre-
kend vatbaar voor discussie en interpretatieverschillen. Het beste is dat daarover tussen de 
docent en student voor publicatie duidelijke afspraken worden gemaakt. Transparantie over 
wie wat gaat doen en daadwerkelijk heeft bijgedragen zijn daarbij de kern. Het is zaak dat 
goed tot zijn recht te laten komen in eventuele publicaties. In boeken kan dat als noot, in een 
voorwoord, in een dankwoord of als mede-auteurschap van een hoofdstuk of het gehele boek.’
Het selecteren van bronnen of data is ‘een manier om aan de eerste voorwaarde van auteur-
schap te voldoen’. Maar om auteur te worden zijn er meerdere voorwaarden, zegt Bouter: een 
aanzienlijke bijdrage aan de opzet van het onderzoek of aan het verzamelen, de analyse en 
interpretatie van de data; én het schrijven of verbeteren van de publicatie; én de laatste versie 
goedkeuren voor publicatie; én verantwoordelijkheid nemen voor het werk – dus als er bijvoor-
beeld zou blijken dat er integriteitsproblemen zijn, dan zijn alle auteurs verantwoordelijk.

gens bevat De Weimarrepubliek 148 pagina’s aan 
uitsluitend eindnoten.
De aanpassing van de noten was een keuze van 
Dassen, zegt Hartman. ‘Van mij had dat niet ge-
hoeven, maar hij vond dat wenselijk.’ Dat aan 
die aanpassing nergens in het boek ruchtbaar-
heid wordt gegeven, is heel normaal, zegt hij. 
‘Dat gebeurt nooit bij dit soort boeken. Pu-
blieksboeken hebben niet iets van een recti-
ficatiepagina.’
Ook oud-student Oude Egberink laat weten 
geen problemen te hebben met de manier 
waarop Dassen met zijn scriptie is omgegaan. 
‘Hij heeft de betreffende bronnen zelf aange-
reikt en vanaf het eerste college aangegeven 
dat hij eventueel het werk van zijn studenten 
zou gebruiken. In de eerste druk stond al dat 
de selectie van Dassen deels op mijn scriptie is 
gebaseerd. In de nieuwste druk van het boek is 
de verwijzing naar mij zelfs aangepast en staat 
er nadrukkelijk dat de selectie van de Abelpa-
pers op de mijne is gebaseerd. Wat mij betreft 
is dit prima.’
Over de door Propria Cures opgesomde omstre-
den passages zegt hij: ‘De citaten zijn gewoon 
op internet te vinden en Dassen verwijst daar-
bij naar de oorspronkelijke, digitale bron. Dat 
lijkt me ook correct.’ Ook geeft hij aan dat de 
analyse van Patrick Dassen ‘op talloze plekken 
helemaal anders is’. ‘Dat we op bepaalde fron-
ten wel tot dezelfde conclusies komen, lijkt me 
niet meer dan logisch.’

De universiteit wil niet vooruitlopen op de 
vraag of de casus voor de integriteitscommis-
sie komt. ‘Omdat de behandeling van (eventu-
ele) klachten vertrouwelijk is’, zegt Van Over-
beeke.
De reactie van Dassen geeft ze wel door: ‘Geen 
auteur blijft onberoerd door zo’n scherpe aan-
val in dergelijke toonzetting. Het artikel van 
Propria Cures mist bovendien het kardina-
le punt: de belangrijke wisselwerking tussen 
onderzoek en onderwijs, kernpunt van de uni-
versiteit. Nu dat niet wordt benoemd, krijgt de 
gewenste samenhang tussen het werk van een 
docent en de scripties van studenten onterecht 
een verdacht karakter. Het is vanzelfsprekend 
dat de uitgangspunten en bronnen die de do-
cent zelf heeft aangereikt doorwerken in scrip-
ties, die vervolgens weer lijken op onderdelen 
uit de publicaties van de docent.’
De zaak doet denken aan een eerdere klacht te-
gen Beatrice de Graaf, hoogleraar aan de Uni-
versiteit Utrecht. Het radioprogramma Argos 
besteedde in 2021 en 2022 aandacht aan de be-
schuldiging van een student, die passages uit 
zijn scriptie en een paper terug meende te 
zien in De Graafs boek Tegen de Terreur. Volgens 
haar was de overlap verklaarbaar doordat ze 
haar studenten toegang had gegeven tot haar 
‘goudklompjes’: unieke primaire bronnen. De 
UU oordeelde destijds dat de zaak niet voorge-
legd hoefde te worden aan de Commissie We-
tenschappelijke Integriteit.

‘ Dit nodigt uit tot een 
dialoog over zorgvuldigheid 
en intellectueel eigendom’
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W E T E N S C H A P

Criminoloog en voormalig politiemedewerker Madeleine 
van der Bruggen bracht voor haar proefschrift netwerken 
van seksueel kindermisbruik op het dark web in kaart. 
‘Alles draait om vertrouwen tussen de leden, daar kunnen 
opsporingsdiensten gebruik van maken.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Niet wegkijken

‘Ik werkte bij het team bestrijding kinderporno en kindersekstoe-
risme van de politie, dan krijg je ook afbeeldingen van misbruik te 
zien’, vertelt criminoloog en forensisch psycholoog Madeleine van der 
Bruggen. ‘Voordat je dat werk mag doen, word je flink gescreend. Niet 
iedereen wil bij zo’n team. Je moet een grote interne drive hebben om 
dit probleem te willen aanpakken, dat was bij mij belangrijker dan de 
stress die je ervaart bij het zien van bepaalde beelden.’
Het is ook verplicht om regelmatig met een psycholoog te spreken, legt 
Van der Bruggen uit. ‘Voor mij was vooral de informele sociale controle 
van collega’s onderling het belangrijkst. We hielden elkaar echt goed 
in de gaten. Als een collega moeite had met wat we te zien kregen, dan 
hadden we dat snel door.’
Van der Bruggen is nu senior onderzoeker bij de Nationaal Rapporteur 
Mensenhandel en Seksueel Geweld tegen Kinderen. Woensdag hoopt ze 
te promoveren op een onderzoek naar fora op het dark web die gericht 
zijn op kindermisbruik. ‘Ik zag als medewerker van de politie al dat 
verdachten daar steeds vaker actief werden. We begonnen ons daar 
steeds meer in te verdiepen.’
Het dark web is het anonieme gedeelte van het internet waar je alleen 
met speciale software, zoals The Onion Router, meer algemeen bekend 
als Tor, op kunt komen. ‘Zo blijft je internetverkeer anoniem, wat 
traceren moeilijk maakt.’
Hoewel mensen ook heel goede redenen kunnen hebben om het dark 
web te gebruiken, is het ook een marktplaats voor illegale activiteiten. 
Alles wordt er aangeboden: drugs, phishing tools of huurmoordenaars. 
‘Er zijn ook netwerken te vinden waar mensen materiaal met seksueel 
misbruik van kinderen uitruilen en downloaden.’
Van der Bruggen bracht in kaart hoe die fora functioneren en wat de 
leden op de netwerken doen. Ze onderzocht heel veel data; met name 
posts en threads van zes verschillende fora. ‘Gezamenlijk hadden deze 
netwerken meer dan 600.000 actieve leden, en de datasets bevatten in 
totaal ongeveer 760.000 posts.’
Speciale teams van de politie gebruiken dergelijke data in hun opspo-
ringsonderzoeken. ‘In mijn vorige functie als opsporingsambtenaar 
heb ik die gegevens ook bekeken en bestudeerd. Als wetenschapper 
kan dat niet, althans niet legaal en al helemaal niet ethisch gezien. Dat 
maakt onderzoek lastig. En dat maakt intensieve samenwerking tussen 
de politie en de wetenschap noodzakelijk.’
Van der Bruggen onderzocht het communicatieverkeer tussen de fora-
leden. ‘Ik weet niet wie de mensen achter de nicknames zijn, maar uit 
ander onderzoek blijkt dat het vaak om mannen gaat. En bij de politie 
kwam ik eigenlijk alleen maar mannelijke daders tegen.’
De structuur van deze netwerken is niet per se heel anders dan elk 
ander forum op het normale internet, vertelt Van der Bruggen. ‘Je kunt 
doorklikken naar verschillende onderwerpen net zoals je dat op een 
forum voor een sport of een hobby zou doen.’ Het gaat de leden niet 
alleen om waar ze afbeeldingen kunnen vinden van kinderen. Naast 
topics als ‘9yo girl dances and strips’, ‘boys art photo series’, ‘anyone have 
more of this girl???? Pleeeeeaase’ en nog veel explicietere thema’s zijn er 
ook secties over politiek en sport.
Opvallend is dat het niet om financieel gewin draait. ‘Uiteraard wordt 
er ook aan misbruik verdiend, maar dat gebeurt op andere plekken. Het 
is een incrowd van gelijkgestemden. Zij zijn daar om meer materiaal 
te verzamelen maar ook om elkaar te ontmoeten. Als je afbeeldingen 
deelt, belonen anderen jou weer. Dat onderscheidt deze criminali-
teit van andere vormen van illegaliteit. Het onderlinge sociale verkeer 
is erg belangrijk. Voor een aanzienlijke groep is dit een alternatieve 
werkelijkheid waar ze personen die dezelfde gevoelens hebben kunnen 
ontmoeten. Ze zijn op zoek naar support bij elkaar.’

Toch zijn er ook leden die zelf materiaal produceren. ‘Ze verwijzen daar 
ook naar. Soms kom je daarachter als er een aanhouding is. In deze 
studie heb ik me daar niet op gericht. De overlap is niet erg groot, blijkt 
uit ander onderzoek.’
Uiteraard is niet iedereen even actief op de fora. ‘Heel veel leden doen 
niet volle bak mee. Deze “lurkers” zijn forumleden die nauwelijks 
communiceren maar wel browsen. Een heel grote groep komt af en toe 
online.’ Van der Bruggen ontdekte dat deze lurkers wel degelijk heel 
vaak afbeeldingen van seksueel kindermisbruik downloaden. 
‘Bij een onderzoek naar een specifiek forum hadden we een heel unieke 
dataset. Niet alleen de berichten waren te lezen, maar we konden ook 
browsende leden volgen op het netwerk. We zagen op welke links ze 
klikten en konden zo vaststellen dat ze afbeeldingen hadden gedown-
load waarvan we zeker weten dat het strafbaar is.’
Uit het onderzoek blijkt dat 93.6 procent van de forumleden kinder-
porno downloadt. De aanwezigheid van lurkers op het forum zorgt dus 
voor het aanwakkeren en faciliteren van vraag en aanbod. ‘Dat is echt 
wel een belangrijke bevinding.’ 
De zogenoemde ‘escalators’ zijn ook belangrijk. ‘Dat zijn leden die 
steeds actiever worden. Het zou mooi zijn als we deze groep zo vroeg 
mogelijk kunnen detecteren.’
Toch is het lastig om vast te stellen of het dark web voor toename in 
misbruik heeft gezorgd. ‘Het heeft dit materiaal voor een grotere groep 
mensen beschikbaar gemaakt, de anonimiteit werkt drempelverla-
gend. De dadergroep is wellicht vergroot. Maar aan de andere kant zien 
we meer en wordt er meer gemeld, die nuance is belangrijk. Het hoeft 
ook niet per se te betekenen dat er meer materiaal wordt geproduceerd. 
Veel afbeeldingen zijn al oud en worden opnieuw online gegooid.’
Van der Bruggen onderzocht ook hoe leden elkaars vertrouwen 
proberen te winnen. ‘De netwerken zijn gebaseerd op onderling respect 
en erkenning. Er is minder competitie dan op andere cybercriminele 
netwerken. Daar bieden lui tegen elkaar op: “Wie is de slimste hacker?”’
Dat vertrouwen is belangrijk voor politiemedewerkers die er under-
cover opereren. ‘Je ziet leden op de fora expliciet de afweging maken: 
“Hoeveel geef ik van mezelf prijs om het vertrouwen van de ander te 
winnen?” Hoeveel laat ik van mijn eigen persoonlijkheid zien? Het 
draait om de sociale kenmerken die we kennen uit het normale leven: 
bijvoorbeeld humor hebben en behulpzaam zijn.’
Het onderzoek is ook van nut voor behandelaars van daders. ‘Specia-
listen die zich op deze doelgroep richten, hebben heel veel kennis over 
zedenproblematiek en psychologie. Maar van wat er gebeurt op het 
dark web weten ze veel minder. Ik krijg vaak te horen dat het voor hen 
een mysterieuze plek is. Terwijl je er veel over deze groep kunt leren.’
Met haar onderzoek hoopt Van der Bruggen zowel de politie als hulp-
verleners te helpen. ‘Het liefst wil je deze vorm van criminaliteit 
stoppen en de kinderen beschermen. Maar ik vind het zorgelijk dat dit 
onderwerp zo in de taboesfeer is gedrukt, dat mensen daardoor niet 
de hulp gaan zoeken die ze nodig hebben. Daar is meer openheid voor 
nodig. Dit is een ongemakkelijke waarheid, maar we moeten hier als 
maatschappij niet van wegkijken.’
Er is een hulplijn Stop It Now die mensen kunnen bellen die zich zorgen 
maken over hun internetgedrag en eventuele gevoelens voor kinderen. 
‘Dit is een belangrijk instrument ter preventie. Mensen schieten in 
paniek als dit onderwerp ter sprake komt, zeker als je het wil hebben 
over preventie. Een volwassen debat daarover voeren, is ingewikkeld.’

Madeleine van der Bruggen, Child sexual abuse material networks on the 
Darkweb. A multi-method approach. Promotie is woensdag 22 februari
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N I E U W S

De kinderhartchirurgie moet weg 
uit het Leids Universitair Medisch 
Centrum. Dat heeft minister Kuipers 
van Volksgezondheid maandag 
bekendgemaakt. Het ziekenhuis is 
‘onaangenaam verrast’.

D O O R  M A R K  R E I D

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B

Leiden verliest kinderhartchirurgie
Die keuze komt na een moeizaam besluitvorming over 
de spreiding van kindercardiologie over Nederlandse zie-
kenhuizen.
Het Centrum voor Aangeboren Hartafwijkingen Amster-
dam Leiden (CAHAL), een samenwerkingsverband met het 
Amsterdam UMC, is op dit moment het grootste centrum 
voor kinderhartchirurgie in Nederland. De andere cen-
tra bevinden zich in Rotterdam, Groningen en Utrecht. 
Die laatste moet in het nieuwe plan van de minister ook 
sluiten.
In een eerste reactie laat het CAHAL weten ‘onaangenaam 
verrast’ te zijn door het besluit van minister Kuipers. ‘Als 
grootste kinderhartcentrum staan we niet achter het be-
sluit van de minister’, zegt woordvoerder Tessa van Leeu-
wen.
Wat er voorlopig precies gaat gebeuren op de hartafde-
ling in is nog niet bekend. Het ziekenhuis zegt met een 
uitgebreidere reactie te komen zodra ze de brief met toe-
lichting van de minister hebben ontvangen. ‘We gaan ons 
nu eerst richten op onze medewerkers en patiënten’, al-
dus Van Leeuwen.
In januari vorig jaar zei hoogleraar en kindercardioloog 
Nico Blom tegen Mare dat het besluit een domino-effect 
zou hebben op de zorg.

‘Als kindercardiologie hier verdwijnt, gaat ook onze spe-
ciale kinder-IC ter ziele, en daarmee ook ons stamcelpro-
gramma. Zonder die twee afdelingen denk ik dat kinderge-
neeskunde helemaal verdwijnt. En dan komt de opleiding 
geneeskunde in gevaar. Het is het begin van het afbrokke-
len van het LUMC.’
Ook Monique Haak was toen kritisch op het plan. Als foe-
taal chirurg voert ze zeer gespecialiseerde operaties uit 
bij nog ongeboren kinderen met een hartafwijking, maar 
is daarnaast ook betrokken bij andere zorg in het LUMC.
‘Het is te eenvoudig om te denken dat je mij of mijn team 
voor die ene cardiologische ingreep even kan verplaatsen. 

De nieuwe starters- en stimuleringsbeurzen voor 
wetenschappers veroorzaken een tweedeling tussen 
haves and have-nots en vergroten zo de sociale onvei-
ligheid op de werkvloer. Dat vrezen zowel de univer-
siteitsraad als het college van bestuur.

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

De startersbeurzen zijn bedoeld voor universitair docen-
ten (UD’s) die vanaf 1 januari 2022 in dienst zijn gekomen. 
Zij krijgen een bedrag van in totaal drie ton, daar gaat wel 
20 procent vanaf vanwege de kosten die de universiteit 
maakt (10 procent gaat naar centraal en 10 procent naar 
de faculteit).
Doel van de subsidies: het stimuleren van ongebonden on-
derzoek en het verlagen van de werk-, competitie- en aan-
vraagdruk. 
De stimuleringsbeurzen zijn variabel (tot maximaal drie 
ton) en volgens Dijkgraaf bedoeld voor UD’s, universitair 
hoofddocenten (UHD’s) en hoogleraren die al in dienst zijn. 
Maar die criteria liggen nog niet vast. De OCW-commissie 
voor uitwerking van de starters- en stimuleringsbeurzen 
gaat daar de minister nog over adviseren.
In de beurzenpot van het ministerie zit 300 miljoen euro. 
Leiden ontvangt daaruit per jaar 14,3 miljoen aan starters- 
en 14,4 miljoen aan stimuleringsbeurzen.
Personeelsraadslid Mark Dechesne (LAG) maakte zich twee 
weken geleden in de universiteitsraad zorgen over de on-
gelijkheid tussen medewerkers die een beurs krijgen en 
diegenen die niets ontvangen. Hij noemde het beleid toen 
een ‘train wreck’ dat voor een toename van sociale onveilig-
heid gaat zorgen’. 
‘Mensen die geen beurs krijgen, moeten toch met plezier 
naar hun werk kunnen’, zei hij maandag tijdens de raads-
vergadering. 
Vice-collegevoorzitter Martijn Ridderbos zag het probleem 
ook: ‘We zijn ontzettend blij met het geld maar de aanstel-
lingsvoorwaarde van 1 januari 2022 die is gekoppeld aan 
de startersbeurs zorgt voor een heel rare ongelijkheid. De 
beurs is immers volgens de minister bedoeld om “rust en 
ruimte te creëren”, maar dan moet dat niet alleen voor de 
ontvangers zo zijn. Het mag niet zo zijn dat deze beurzen 
zorgen minder “rust en ruimte” voor de rest van de gemeen-
schap. Binnen de regels van het ministerie proberen wie 
die ongelijkheid te voorkomen, dat zal echter niet hele-
maal lukken.’
Vandaar de keuze van het college om de beginnende UD’s 
samen met collega’s die al langer in dienst een beurs aan te 
laten vragen, de zogeheten ‘team science-aanpak’.

En er is meer. Omdat de criteria voor stimuleringsbeurzen 
nog niet zijn vastgesteld door het ministerie besloot het 
college dat het eerste geld dat binnenkomt voor die beur 
zen naar UD’s gaat die niet in aanmerking komen voor een 
starterbeurs.
Ridderbos maakt zich echter ‘zorgen over de criteria’ van 
de minister die nog volgen en noemde de oplossingen van 
het college ‘suboptimaal, maar optimaal binnen de ruimte 
die we van het ministerie hebben gekregen’.
Remco Breuker van LAG, die overigens zelf lid is van de beur-
zencommissie, erkende dat de minister het college in een 
lastige positie heeft gemanoeuvreerd. ‘Dit is een beetje als 
een huis bouwen op wat drijfzand zou kunnen zijn. De re-
gels worden grotendeels achteraf vastgesteld door het mi-
nisterie. Het is mij ook een raadsel waarom dat zo is gegaan.’
Patrick Klaassen van personeelspartij UB wilde weten waar-
om er twintig procent van de startersbeurzen naar onder-
steuning gaat. ‘Een faculteit kan besluiten om tien procent 
wel te geven aan de aanvrager’, aldus Ridderbos. ‘Maar cen-
traal roomt ook tien procent af’, reageerde Klaassen. ‘Wel-
ke activiteiten worden daarmee gefinancierd? Kan het col-
lege dat niet uit andere middelen financieren?’
‘We hebben maar een pot, namelijk de vernieuwingsgel-
den’, zei Ridderbos. ‘De rest van alle middelen gaan naar 
de faculteiten en centres.’ ‘Wat betreft de term “afromen”’, 
vulde collegevoorzitter Annetje Ottow aan: ‘Dat is een mis-
kenning van de taken van het ondersteunend personeel. 
Zij krijgen te maken met een zeer hoge werkdruk door de 
komst van de beurzen, omdat zij veel beursaanvragen moe-
ten ondersteunen bijvoorbeeld. Verder is er nog de extra in-
zet van ICT, HR en huisvesting.’
‘We miskennen absoluut niet het belang van ondersteu-
nend personeel’, reageerde Ludo Juurlink van UB. ‘Het gaat 
ons om de financiering van de ondersteuning van de beur-
zen.’ Het college benadrukte dat het geld voor ondersteu-
ning echt noodzakelijk is.
Een ander heet hangijzer is de toenemende werkdruk voor 
de beurslozen. ‘Dit is geen besloten vergadering, maar ik 
zeg het toch maar: ik hoop dat het college buiten de be-
leidsregels van OCW treedt’, zei Breuker. ‘Bijvoorbeeld als 
het gaat om de onderwijslast. Een UD met een beurs moet 
deels vervangen worden voor het onderwijs. Met beursgeld 
mag dat niet, en ook niet met tijdelijk aangesteld krachten, 
aldus de minister.’
Gevolg is dat medewerkers zonder beurs voor het onderwijs 
opdraaien. ‘Dat willen we allemaal niet. Het zal niet lukken 
om dat op te lossen zonder de regels te overtreden. Ik roep 
het college dan ook op tot verstandige ongehoorzaamheid.’ 
Het college kreeg de gelegenheid om te reageren op deze 
oproep, maar koos ervoor om te zwijgen.

De universitaire visie over de mentale gezondheid 
van studenten is te ‘abstract en algemeen’, oordeelt 
de universiteitsraad. 

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

In de visie staan vijf pijlers, of actielijnen zoals het college 
ze noemt, waarop het studentenwelzijnsbeleid steunt, na-
melijk ‘awareness, preventie en vroegsignalering, een ade-
quaat ondersteuningsaanbod, deskundigheidsbevorde-
ring van studentenbegeleiders en welzijn van studenten 
bevorderen door binding en veilig studieklimaat.’
‘De visie is echter veel te generiek van aard’, zei Rebekka van 
Beek van studentenpartij PBMS maandag tijdens vergade-
ring van de universiteitsraad. ‘De specifieke kenmerken 
van Leiden ontbreken. Dat is zonde. We willen graag ana-
lyse zien van wat de heikele punten voor Leidse studenten 
zijn, dan kunnen we gericht ergens naar toe werken.’ Pa-
trick Klaassen van personeelspartij UB deelde die kritiek. 
‘Wat maakt dit nu precies voor onze universiteit?’
‘Ik weet niet in hoeverre dit een specifiek Leids visie moet 
zijn’, reageerde rector Hester Bijl. ‘Het zou juist goed zijn 
dat alle universiteiten deze algemene visie hebben.’
Ook Timothy de Zeeuw van personeelspartij LAG vond het 
document niet concreet genoeg. ‘Ik zie geen duidelijke doe-
len: we willen X, Y en Z bereiken’, constateerde hij. ‘Als dat 
duidelijk is, kan de universiteit veel beter stappen zetten 

en na een aantal jaar kijken of iets is gelukt. Nu is het niet 
meer dan “welzijn van studenten verbeteren.” Tja, dat is 
lastig meten.’
Het is heel moeilijk om concreet doelen te formuleren, vond 
Bijl. ‘Dat het zoveel procent beter moet met het welzijn van 
studenten is eigenlijk niet vast te leggen. Het is ook niet 
aan te tonen of dat dan ook is gelukt. We hebben wel on-
derzoeksresultaten van Caring Universities (een studenten-
welzijnsinitiatief waar Leiden met andere universiteiten en 
hogescholen in samenwerkt, red.). Verder baseren we ons 
op onderzoek van het Trimbos Instituut en de resultaten 
uit de Nationale Studenten Enquête. We weten dat veel stu-
denten te kampen hebben met onzekerheid, prestatiedruk, 
eenzaamheid en sociale onveiligheid. Dit is inderdaad een 
generieke visie, maar in het plan van aanpak dat volgt staat 
wat we gaan doen op de campussen en de faculteiten. We 
zijn zeer juist specifiek bezig.’
‘Er gebeurt al heel veel als ik op de universiteitssite kijk’, al-
dus Mark Dechesne van personeelspartij LAG. ‘Alleen is dit 
stuk heel abstract. Laat zien wat er al mogelijk is en wat er 
in de planning staat.’
Ella Picavet van studentenpartij DSP vond desondanks dat 
ook de visie al concreter moet zijn. ‘Als er meer er oog is 
voor bijvoorbeeld de verschillen tussen de studentenge-
meenschappen in Leiden en Den Haag, verandert dat na-
melijk het uitvoeringsplan.’ Bijl beloofde vervolgens het 
belang van de Haagse studenten meer aandacht te geven.

Hoe 300 miljoen aan beurzen voor 
‘rust en ruimte’ tot ongelijkheid leidt

Welzijn van studenten verbeteren? 
Tsja, dat is lastig om te meten

Ik heb een bredere taak binnen de foetale chirurgie. Ik voel 
een verantwoordelijkheid naar alle zwangeren in Neder-
land. Dat betekent dat ik hier in het LUMC op mijn post 
blijf zitten om ingrepen voor hen te kunnen verzorgen.’
Afgelopen december adviseerde de Nationale Zorgautori-
teit nog om samen met alle hartcentra onderzoek te doen 
naar mogelijke concentratie. Een eerder voorgenomen be-
sluit om het CAHAL te sluiten was volgens de Zorgautori-
teit een risico dat ‘direct en/of indirect gevolgen zou kun-
nen hebben voor het behoud van de academische status 
van het ziekenhuis.’
Ook tijdens de universiteitsraad maandag was er aandacht 
voor de  kwestie. ‘Dit raakt de hele universiteit’, zei Rebek-
ka van Beek van studentenpartij PBMS toen het nieuws net 
bekend was geworden. ‘Het LUMC kan hierdoor haar aca-
demische status te verliezen. We dreigen ons centrum te 
verliezen. Welk inspanningen doet het college om dit te 
voorkomen?’
‘Het is een ontzettend belangrijk onderwerp’, reageerde 
collegevoorzitter Annetje Ottow. ‘We zien de risico’s en heb-
ben bijna dagelijks contact met het LUMC. We bekijken in 
nauw overleg met het LUMC-bestuur wat de noodzakelij-
ke vervolgstappen zullen zijn. We doen er alles aan om de 
belangen van het LUMC en de universiteit te behartigen.’

‘Als kindergeneeskunde  
helemaal verdwijnt, komt  
de opleiding in gevaar’
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B A N D I R A H N I E U W SC U L T U U R

M A R E T J E S

De prijs voor een Maretje bedraagt €9,– per 30 woorden, op-
gegeven via redactie@mare.leidenuniv.nl uiterlijk t/m maan-
dag 16.00 uur. Maretjes aangeboden voor commerciële doel-
einden worden niet geplaatst, evenmin als Maretjes waar-
in zaken worden aangeboden die de waarde van 4.500 euro 
te boven gaan.

Doe meer met je kennis! Vrijwilligers gezocht voor één uur 
per week bijles en huiswerkbegeleiding op verschillende lo-
caties of bij de leerling thuis. Leiden-Noord, basisonderwijs, 
6 leerlingen groep, 4 t/m 8, waarvan twee met vergoeding. 
Eén leerling lezen en rekenen, SBO groep 6. Voortgezet on-
derwijs: *Nederlands, begrijpend lezen, brugklas mavo/havo 
met vergoeding. *Engels, brugklas havo/vwo. *Aardrijkskun-
de, biologie, 2 havo. *Engels, brugklas basis/kader. *Neder-

lands, aardrijkskunde brugklas vmbo-tl. *Wiskunde, Neder-
lands, biologie, mens en maatschappij, brugklas basis/ka-
der. Leiden-Zuid, *5 leerlingen basisonderwijs. Voortgezet 
onderwijs: *Nederlands, Engels, Wiskunde, brugklas vmbo 
basis/kader. *Ook hulp gevraagd bij organisatie van de bij-
les, één of twee middagen per week. Onderwijswinkel Aruba-
pad 2 (Het Gebouw), ma, wo en do 15-17u. Tel. 071-5214256. 
E-mail: hdekoomen@owwleiden.nl.

Maretjes-extra zijn bedoeld voor semi- commerciële instan-
ties. De prijs voor en Maretje-extra is €23,– incl. BTW voor el-
ke vijfendertig woorden. U kunt deze advertenties uiterlijk 
op de vrijdag vóór het verschijnen van Mare opgeven bij Bu-
reau van Vliet B.V., postbus 20, 2040 AA Zandvoort, telefoon  
023-571 47 45. E-mail: Zandvoort@bureauvanvliet.com 
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De universiteit was afgelopen weken 
het filmdecor voor Damn with Love, 
een Indonesisch liefdesdrama. ‘Dat 
is onze bekendste actrice, met ander-
half miljoen volgers op Instagram.’

D O O R  J O R A N  N E Y E N

F O T O  T A C O  V A N  D E R  E B

Waarom in Leiden filmen? 
Amsterdam is saai!

‘Ennnnn... ACTIE!’
Waar normaal enkele rechtenstudenten met el-
kaar staan te kletsen, is het dondermiddag op-
eens een drukte van belang voor het Kamerlingh 
Onnes Gebouw. Voor een publiek van nieuwsgie-
rige voorbijgangers zijn verschillende camera’s 
gericht op een jonge vrouw die tussen de tallo-
ze fietsen doorloopt die voor het gebouw staan 
geparkeerd. 
Het zijn de laatste beelden die Indonesische pro-
ducent Eugene Panji met de filmcrew van Dog-
ma Pictures opneemt voor zijn nieuwe liefdes-
film Aku Apanya Kamu, die in het Engels Damn 
with Love gaat heten.
‘Dat is Adinda Thomas’, wijst Panji naar de vrouw 
tussen de fietsen. ‘Zij is de bekendste actrice die 

meespeelt. Ze heeft anderhalf miljoen volgers op 
Instagram en speelt de hoofdrol, Fraya. 
De film gaat over de eerste liefde. Ze komt vanuit 
Indonesië naar Nederland om te studeren. Hier 
wordt ze voor het eerst in haar leven verliefd.’
Terwijl de scène wordt opgenomen verklaart 
Panji de keuze om voornamelijk in Leiden en 
Delft op te nemen. ‘Die twee steden vind ik schit-
terend. Ze hebben een authentiek en historisch 
karakter. Het leek me veel interessanter om hier 
te filmen dan in bijvoorbeeld Amsterdam. Die 
stad is zo mainstream, saai en vol met toeristen.’ 
Normaal gesproken maakt Panji actiefilms, zo-
als 22 Minutes, een explosieve film waarin Jakarta 
wordt belaagd door terroristen. Deze keer gooit 
hij het echter over een romantische boeg. ‘Ik heb 
gekozen om een keer een dramafilm te maken. 
Iedereen herinnert zich zijn eerste liefde. Ik wil 
de mensen graag weer het gevoel geven dat ze 
toen hadden. Ik weet dat dit onderwerp niet ver-
nieuwend en uniek is, maar als producent vind 
ik authenticiteit belangrijker dan originaliteit. 
Het belangrijkste is om de kijker helemaal mee 
te nemen in het verhaal, om gevoelens los te ma-

ken bij het publiek. Met Leiden als decor moet 
dat zeker lukken.’
Toch kwamen de filmmakers voor de nodige uit-
dagingen kwamen te staan, zegt Panji. ‘Ten eerste 
hadden we te maken met een strak tijdschema. 
Er was weinig ruimte voor fouten, onze vlucht te-
rug naar Indonesië was namelijk van tevoren al 
geboekt. Aangezien we zojuist de laatste beelden 
hebben opgenomen is dat in ieder geval goed ge-
komen. Gelukkig maar.
‘Daarnaast was het gros van de crew nog nooit 
in Nederland geweest. De omstandigheden zijn 
hier anders dan thuis. Het is vooral erg koud. 
Daar moest iedereen wel even aan wennen. Ook 
het eten is natuurlijk anders. In Indonesië eten 
we drie keer per dag rijst, hier hebben we zelfs 
stamppot gegeten. Wat een apart gerecht is dat 
zeg, maar wel lekker.’
Vanaf juni is Damn with Love te zien in Indonesië, 
en ook in Nederland wordt de film uitgebracht. 
Panji verwacht dat de film een hit wordt. ‘Deze 
feelgood-film heeft alles om een succes te wor-
den. De acteerploeg en crew heeft uitstekend 
werk geleverd. Ik ben hartstikke blij.’

Rechten gaat over twee jaar 
afronden op halve cijfers

‘ Studenten mogen niet het 
slachtoffer worden’

Studenten en docenten bij Rechten zijn 
al langere tijd ontevreden over hele cij-
fers en gaat daarom afronden op halve 
cijfers. ‘Het is weinig wetenschappelijk 
als een student 0,49 punt cadeau krijgt 
of juist verliest.’

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Bij Rechten wordt er nu nog op hele cijfers af-
gerond. Dat houdt bijvoorbeeld in dat alle re-
sultaten van 6,50 tot en met 7,49 het cijfer 7 
opleveren in de afronding. In de nieuwe rege-
ling krijgt een student 
een 7 als ze van 6,75 tot 
en met 7,24 scoren.
‘We ronden af op hele 
cijfers, dat neemt een 
hoop nuance weg’, zei 
Ton Liefaard van het 
rechtenbestuur on-
langs tijdens de facul-
teitsraadsvergadering. 
De faculteit is al sinds 
2020 bezig met het zoe-
ken naar een nieuwe vorm van afronden na-
dat bleek dat er bij studenten en docenten 
onvrede heerste over de afronding op hele 
cijfers. Er werd een werkgroep ingesteld die 
schreef dat het ‘weinig wetenschappelijk is 
dat een student 0,49 punt cadeau krijgt of 
juist verliest zonder dat daarvoor een objec-
tieve rechtvaardiging bestaat’.
Er werd gedacht aan het invoeren van een sys-
teem met decimalen voor cijfers boven de zes, 
en onder de zes af te ronden op hele cijfers. 

Dat voorstel haalde het niet, want te complex.
Maar ook een systeem met halve cijfers is in-
gewikkelder dan op het eerste gezicht lijkt. 
Want volgens de universitaire Onderwijs en 
examenregelingen mag je geen 5,5 geven. Het 
is of een 5 of een 4. Dus ook Rechten moet zich 
aan die regel houden.
Dan speelt er nog de kwestie rond de herkan-
singen in de propedeuse. Eerstejaars moeten 
minimaal een 4 halen voor een tentamen om 
te herkansen. Het wordt in de nieuwe situatie 
iets lastiger om dat cijfer te halen.
‘In de huidige situatie wordt immers een 3,5 

afgerond naar een 4. 
In de nieuwe situatie 
zouden de cijfers 3,25 - 
3,74 worden afgerond 
naar een 3,5 en cijfers 
van 3,75 - 4,24 naar een 
4’, staat er in het docu-
ment dat de faculteit 
heeft opgesteld over 
de becijfering. ‘Stu-
denten zouden dus 
0,25 punt meer moe-

ten behalen om in aanmerking te kunnen 
komen voor een herkansing.’
Daarmee zouden bij bijvoorbeeld bij het vak 
Inleiding recht niet 375 studenten mogen her-
kansen, maar slechts 329. ‘Maar redelijkerwijs 
mag van studenten worden verwacht dat zij 
ten minste het cijfer 3,75 moeten kunnen be-
halen wanneer zij de stof hebben bestudeerd 
en het onderwijs hebben bijgewoond.’ 
De regeling wordt op zijn vroegst in college-
jaar 2024-2025 ingevoerd.

Het plan om minoren en keuzevakken 
verplicht in één semester onder te bren-
gen stuit op grote weerstand bij talen-
studies. Het college van bestuur wil ech-
ter niet al bij voorbaat een uitzondering 
maken voor deze opleidingen.

D O O R  V I N C E N T  B O N G E R S

Het college van bestuur wil in collegejaar 
2023-2024 de vrije keuzeruimte en minoren 
in het vijfde semester van studies concentre-
ren en heeft daarvoor een richtlijn opgesteld: 
alleen in het eerste semester van het derde 
jaar worden 30 punten aan keuzevakken of 
een minor ingeroosterd. 
Deze harmonisatie maakt het makkelijker 
voor studenten van andere faculteiten en 
universiteiten om een minor of keuzevak-
ken in te plannen.
‘Bepaalde opleidingen, en dan gaat het voor-
al om taalstudies als bijvoorbeeld Koreaans, 
Japans en Chinees maken zich heel veel zor-
gen over deze harmonisatie’, zei Timothy de 
Zeeuw van personeelspartij LAG maandag tij-
dens de universiteitsraadsvergadering. 
Als een semester wegvalt voor taalverwerving 
schaadt dat de kwaliteit van de studie. ‘Voor 
deze studies wordt het anders lastig voor de 
studenten om de gewenste eindtermen te ha-
len. Is het mogelijk dat er in de richtlijn een 
uitzondering voor deze opleidingen wordt 
opgenomen?’
Het college snapt dat de verandering best 
lastig is. ‘Het kost tijd om de minoren in te 
voegen, dat gaat niet meteen voor alle oplei-
dingen lukken’, zei rector Hester Bijl. ‘Daar 
houden we ook rekening mee. Er is flink wat 
tijd voor, namelijk vier jaar.’ Er is een over-
gangstermijn: pas in collegejaar 2027-2028 

moeten alle studies zijn overgestapt. 
Bijl vertelde dat er een mogelijkheid is om 
naar 15 punten in een semester te gaan. ‘Ik 
kan me goed voorstellen dat als je een moei-
lijke taal moet leren het zeker niet handig is 
om een half jaar niet te oefenen. Daar willen 
we best aan tegemoet komen, dat kan een 
uitzonderingsgrond voor de 15 punten zijn. 
Maar het argument “opbouwen naar een 
eindterm vind ik wel heel algemeen”, want 
dat doet elke opleiding. We moeten het aan-
tal uitzonderingen echt beperken.’ 
De Zeeuw: ‘Maar mogen die 15 punten ook  
verspreid worden over een jaar?’
Dat is niet de bedoeling, aldus Bijl. ‘Maar als er 
echt iets heel belangrijks speelt bij een oplei-
ding dan kunnen we in gesprek gaan over ver-
dere aanpassingen. Het moet dan maatwerk 
zijn, we willen het niet dat een groot aantal 
studenten slachtoffer wordt van een uitzon-
dering. De faculteit Geesteswetenschappen 
moet met de opleidingen goed kijken wat er 
mogelijk is en waar de bottlenecks zitten. Ver-
volgens gaan we kijken welke oplossingen er 
mogelijk zijn.’ 
‘Ik studeer Japans en snap de wens naar ge-
structureerde minoren’, vond Jeppe Bandrin-
ga van studentenpartij LVS: die is er ook bij 
studenten. 
‘Echter, de grote aantrekkingskracht van Ja-
panstudies, en dat geldt ook voor Chinees en 
Koreaans, is dat je naar drie jaar de taal be-
hoorlijk kan spreken. Het is dan wel funest 
als in het vijfde semester die 15 punten ver-
plicht zijn.’
‘Laten we in gesprek met elkaar gaan en zien 
waar we op uit kunnen komen’, concludeer-
de Bijl. ‘Zodat de minoren vorm kunnen krij-
gen en er geen hiccups in de taalverwerving 
ontstaan.’

‘ Hele cijfers 
nemen een hoop 
nuance weg’
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D E  B I J B A A N  |  T E S S A  B O S C H  ( 2 2 ,  A R C H E O L O G I E )

Wat doe je bij Klimmuur Den Haag 
Hollands Spoor?
‘Het leuke is dat het vijf uur lang van 
alles is: lesgeven, drankjes verzorgen, 
schoonmaken. Het is veel dynamischer 
dan mijn andere baantje in de horeca. 
Iedereen heeft een eigen dienst, de mij-
ne is op dinsdag van één tot zes. Dan 
wordt er ook altijd een nieuwe voorraad 
voor de bar afgeleverd, dus die moet ik 
opbergen.’

Welke lessen geef je?
‘Twee soorten: aan schoolklassen en in-
trolessen. Er is ook een cursus waarna 
je zelfstandig mag klimmen, die bestaat 
uit vier lessen van twee uur. Daarvoor 

Wanneer je als eerstejaarsstudent aankomt in 
Leiden is het makkelijk om, zoals Jep Gambar-
della in La Grande Bellezza¸ jezelf te verliezen in 
‘il vortice della mondanità’, de maalstroom van 

het mondaine leven. Je bent achttien 
en je hebt een vrijheid die je nooit 

eerder hebt gehad. Je leert interes-
sante mensen kennen, brengt uren 
door op terrassen en in huizen van 
vrienden, een hapje en een grapje. 
Je vult de leegte met mensen om je 
heen en je bent tevreden.
Je studeert omdat dat hetgeen 
is wat je moet doen, je hebt 
immers vwo gedaan en kiest 
een studierichting die je inte-
ressant vindt. Je verwacht 

veel van het leven. Als je psychologie studeert word 
je psycholoog, als je Egyptologie studeert word je 
Egyptoloog. Verder denk je daar weinig over na. Je 
hebt je keuze gemaakt en die staat vast.
Inmiddels ben je eenentwintig jaar oud. Sommige 
mensen die je vroeger veel sprak zie je nauwe-
lijks meer, anderen zijn gebleven en weer anderen 
voegen zich bij je almaar uitdijende kennissen- en 
vriendenkring. Je ontdekt dat er veel meer is dan je 
studie. Je gaat commissiewerk doen, neemt zitting 
in besturen. Neemt een abonnement bij de sport-
school, gaat weer hockeyen of voetballen.
Wanneer iemand op straat vraagt hoe het met je 
gaat antwoord je: ‘Druk, druk.’ Dat betekent dat het 
goed met je gaat. Je hopt van college naar verga-
dering en van training naar borrel. Je hebt een rijk 
leven en voelt je nuttig. Je weet waar het studenten-

leven om draait, veel meer dan 
alleen studeren, en je hebt het 
allemaal dik voor mekaar.
Inmiddels ben je vierentwintig 
en behoor je hier tot het meubi-
lair. Je voelt dat je studentenleven 
voorbij is gevlogen. Dat was niet 
de afspraak, denk je bij jezelf. 
Studeren is toch een grote zomer-
vakantie die loom en langzaam 

aan je voorbijtrekt? Toch tikt de tijd ongenadig 
door, je moet je ertoe zetten om de laatste loodjes af 
te maken.
Op LinkedIn zie je een gestage stroom mensen 
lachend met papiertjes in hun hand op het Rapen-
burg poseren, hun handtekening in het zweetka-
mertje zetten. Een maand later delen ze een post vol 
dankbaarheid over hun nieuwe positie. Een toffe 
kans, een gave plek, leuke collega’s bij wie ze zich nu 
al thuis voelen. Het lijstje met beleidsmedewerkers, 
IT-consultants en procesbegeleiders in je netwerk 
groeit gestaag. Je laat een goedbedoeld commen-
taartje achter: ‘Proficiat Joost, het is je van harte 
gegund!’ en scrolt weer verder.
Je ligt te woelen in bed en het angstzweet staat op je 
voorhoofd. Wat zet ik over anderhalf jaar, wanneer 
ik niet meer mag lenen en mijn schuld de €80.000 
heeft aangetikt, zelf op LinkedIn? Wat moet ik doen 
en wat wil ik met mijn leven? Waarom heb ik niet 
eerder over die vraag nagedacht? Wat blijft er over 
van het leven dat ik heb opgebouwd?
Het enige wat je dan kan doen is rustig ademhalen. 
Een boek pakken en wachten tot je rustig in slaap 
valt. Gefeliciteerd, je bent volwassen.

Omar Ghaly is student Egyptologie

Wat moet ik doen (en waarom vroeg ik me dat niet eerder af)?

bewegingen, maar het binnenhalen van 
het touw lukt hen niet. Dat houden we 
in de gaten, want dan moet ik ingrijpen.
‘Wat bij kinderen ook vaak misgaat, is 
communiceren. Dan zijn ze lekker met 
hun eigen ding bezig en klimmen ze te 
snel en houdt de zekeraar dat niet bij. 
Maar eigenlijk kan er niet zo veel gebeu-
ren, want de touwen en apparaten zijn 
erg veilig.
‘De leraar van zo’n klas denkt soms wel 
dat hij lekker een uurtje kan chillen. Dat 
is niet hoe het werkt: wij zijn er voor de 
veiligheid, maar hij moet zelf zijn klas 
lesgeven. Laatst lette een groep heel 
slecht op, en zat de leraar alleen maar 
op de bank. Die zouden eigenlijk een 
week later nog een keer komen, maar 
dat zagen we niet zitten. Toen hebben 
we gezegd “Gaan jullie maar lekker boul-
deren.”’

Klim je er zelf ook veel?
‘Twee keer per week, meestal drie uur 
voor mijn dienst en nog op een ander 
moment in de week. Dat is gezellig, 
want er zijn altijd veel collega’s. Tijdens 
mijn dienst ook: buiten de schoolklas-
sen zijn de helft van de bezoekers col-
lega’s. Die weten dat ze overdag lekker 
rustig kunnen klimmen.
‘We hebben hier ook een boulderhal in 
hetzelfde gebouw, maar die gebruik ik 
vooral als cooldown na het klimmen. Als 
ik echt wil boulderen, is de hal in Leiden 
toch een stuk dichterbij.’

ben ik nu bezig met de opleiding tot in-
structeur. De laatste tijd is er elke dins-
dag wel een schoolklas aanwezig. Dan 
heb ik samen met een collega een uur 
om twintig kinderen veilig te leren klim-
men. We behandelen alles wat daarbij 
komt kijken: zekeren, inbinden en het 
naar beneden laten zakken.’

Is dat niet gevaarlijk?
‘In het begin had ik best stress. Dan 
dacht ik: “Shit, dat kind hangt in de 
lucht, stel dat er nou iets fout is?” Maar 
op een gegeven moment weet je dat de 
kans dat er iets fout gaat heel erg klein 
is. Je hebt soms kinderen die het niet 
helemaal snappen. Die maken wel de 
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‘ Dat je studentenleven  
voorbij is gevlogen  
was niet de afspraak’

‘ Voor mijn werk 
ga ik eerst zelf 
drie uur klimmen’
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